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PROTOKÓŁ  Nr XV/2016 
Sesji Rady Gminy Manowo 

odbytej w dniu 24 marca 2016 roku 
 
 
Sesję rozpoczęto o godz. 1113, zakończono o godz. 1326. Posiedzenie odbyło się w sali 
posiedzeń UG Manowo. 
 
Na stan 15 radnych na Sesji obecnych było 15 radnych wg załączonej listy 
obecności.  
 
Ponadto w obradach Sesji udział wzięli: 
1. Wójt Gminy  - Roman Kłosowski 
2. Sekretarz Gminy  - Irena Oleksy    
3. Skarbnik Gminy  - Bożena Tomaszewska 
4. Protokolant  - Anna Drabik 
 
 
 

Przed rozpoczęciem sesji wystąpiły dzieci ze świetlicy w Wyszeborzu, które zajęły I 
miejsce w konkursie „Gminny przegląd teatrzyków profilaktycznych” ogłoszonym 
podczas zimowych ferii przez Gminną Komisję Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych. W konkursie wzięło udział 8 świetlic. Dzieci z Wyszeborza pod 
kierunkiem instruktora p. Anny Górnej przygotowały scenkę przestrzegającą przed 
szkodliwością nikotyny.  
 

 
Ad. I.1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności Sesji 
Otwarcia XV Sesji Rady Gminy dokonał Przewodniczący Jan Prus i na podstawie listy 
obecności stwierdził prawomocność Sesji. Na stan 15, obecnych było 15 radnych. 
 
Zwolnienia: 

• Radna Grażyna Góral (1253). 
 

 
Następnie Przewodniczący Rady przystąpił do przyjęcia porządku obrad. 
 
Na wniosek radnego Andrzeja Sokalskiego Wójt wystąpił o zdjęcie z porządku obrad 
projektu uchwały w sprawie  wyrażenia zgody na zawarcie z dotychczasowym 
dzierżawcą kolejnej umowy dzierżawy. 
 
Do wniosku Wójta uwag nie wniesiono. W związku z powyższym Przewodniczący 
poinformował, że Rada będzie obradowała według porządku uwzględniającym 
zmianę wnioskowaną przez Wójta. 
 
 
I. Sprawy regulaminowe: 

1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności Sesji. 
2. Przyjęcie protokołu XIV Sesji Rady Gminy. 
3. Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działaniach podejmowanych               

w okresie międzysesyjnym. 
4. Sprawozdanie Wójta Gminy z pracy w okresie międzysesyjnym. 
5. Informacja z realizacji uchwał podjętych na ostatniej sesji. 
6. Informacja komisji RG z pracy w okresie międzysesyjnym. 
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7. Interpelacje i zapytania. 
8. Trybuna obywatelska. 

II. Sprawy problemowe: 
1. Bezpieczeństwo i porządek publiczny oraz zabezpieczenie przeciwpożarowe 

gminy. 
2. Podjęcie uchwał w sprawie:  

a) zmian w budżecie Gminy Manowo na 2016 r., 
b) zmiany wieloletniej prognozy finansowej Gminy Manowo na lata 2016 – 

2028, 
c) wyodrębnienia funduszu sołeckiego w budżecie Gminy Manowo na 2017 

rok, 
d) przyjęcia programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz 

zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Gminy Manowo w 2016 
roku, 

e) przyjęcia sprawozdania Wójta Gminy Manowo z wykonania zadań 
Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych w 2015 roku, 

f) przyjęcia sprawozdania Wójta Gminy Manowo z wykonania zadań 
„Gminnego Programu Przeciwdziałania Narkomanii na lata 2015-2018” 
w 2015 roku, 

g) udzielenia zgody na nabycie w drodze komunalizacji na rzecz Gminy 
Manowo nieruchomości stanowiących własność Skarbu Państwa 
położonych w obrębie ewidencyjnym Wyszewo, 

h) zaliczenia drogi do kategorii dróg gminnych. 
3. Wolne wnioski i informacje. 
4. Odpowiedzi na interpelacje. 
5. Zakończenie. 

 
 
 

Ad.I.2. Przyjęcie protokołu XIV Sesji Rady Gminy      

Protokół XIV Sesji Rady Gminy przyjęty został 15 głosami za (jednogłośnie). 
 
 
Ad.I.3 Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działaniach 
podejmowanych w okresie międzysesyjnym 

Jan Prus – Przewodniczący Rady poinformował, że w okresie międzysesyjnym 
zajmował się następującymi sprawami: 

� 4, 11 i 18 marca pełniłem dyżury w Urzędzie Gminy Manowo. 
� 17 marca odbyło się wspólne posiedzenie stałych Komisji Rady Gminy. 
� Do Rady wpłynęła petycja Partii „Razem” w Koszalinie w sprawie wprowadzenia 

do Statutu Gminy zapisu umożliwiającego inicjatywę uchwałodawczą 
mieszkańcom gminy. Petycja została skierowana do rozpatrzenia przez Komisję 
Rewizyjną. 

� Wojewoda Zachodniopomorski wszczął postępowanie nadzorcze dotyczące 
uchwał w sprawie: 

o zmieniającej uchwałę w sprawie utworzenia i nadania regulaminu 
Straży Gminnej. Uchwała została unieważniona, ponieważ zmieniły się 
kompetencje i organem właściwym do zmiany regulaminu straży jest 
Wójt, a nie Rada Gminy.  

o organizacji wspólnej obsługi finansowej jednostek organizacyjnych 
zaliczonych do sektora finansów publicznych, dla których organem 
prowadzącym jest Gmina Manowo. W tej sprawie zostały przesłane 
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wyjaśnienia do Biura Prawnego Wojewody. Czekamy na 
rozstrzygnięcie tej sprawy.  

� 5 marca odbyła się rejestracja dawców szpiku kostnego. Zarejestrowało się 
ponad 30 osób. Dziękuję wszystkim organizatorom.  

 
 
Ad.I.4 Sprawozdanie Wójta Gminy z pracy w okresie międzysesyjnym 
 

Wójt przekazał następujące informacje: 
� Inwestycje:  

o Na ulicy Południowej w Kretominie realizowane są wodociąg i kanalizacja. 
Do 30 kwietnia mamy czas na rozliczenie tej inwestycji.  

o Zgodnie z planem budżetowym do realizacji na 2016 rok pozostały 
inwestycje: 

� Oświetlenie ulicy Poziomkowej, ulicy Truskawkowej i ulicy 
Kretomińskiej (II półrocze). 

� Przyłącze energetyczne na boisku w Wyszeborzu (I półrocze). 
� Dotacja do wodociągu dla wspólnoty w Manowie (II półrocze). 
� Dokumentacja na kolektor ściekowy Bonin-Kretomino (I półrocze). 
� Ścieżka rowerowa (II półrocze). 

o Aktualnie w ramach działalności bieżące naprawiamy drogi. Drogi                   
w Cewlinie są już wszystkie naprawione. Droga do Kopanicy została 
zrobiona w ramach gwarancji (była zrealizowana w ub. roku). 
Naprawiona jest również droga na odcinku od klubu do lasu oraz od 
skrzyżowania koło p. Jasionka. Do świąt mają być również naprawione 
ulice w Kretominie: Śliwkowa, Poziomkowa, Południowa, odcinek 
Rolnej.  

o W ramach gwarancji została dokończona droga w Manowie.  
o W ramach środków przeznaczonych na działalność bieżącą planujemy 

wykonać małe projekty – być może uda nam się w drugim półroczu 
wykonać drogi w Boninie między blokami 30 i 28, 26 i 24. 

� Był u mnie dyrektor Zarządu Dróg Powiatowych w sprawie drogi z Grzybnicy do 
Dargini. Na wniosek p. burmistrz Bobolic złożył do UG Manowo pismo w sprawie 
partycypacji przebudowy „schetynówki” w wys. 200.000 zł. My mamy kilka 
innych, pilniejszych spraw. Głośno mówię o tym, że nasze drogi powiatowe, które 
użytkujemy są wyremontowane.  

� Miałem spotkanie z p. J. Kozłowskim – dyrektorem Oświetlenie-Północ. 
Podpisaliśmy umowę na rok 2016. Różnica w cenie między aktualną i nową 
umową wzrosła o 1,7% (wys. Inflacji podanej przez GUS). Do tej pory miesięcznie 
płaciliśmy 16.700 zł, po podwyżce – 17.100 zł. W ramach tej umowy w tym roku 
zrealizujemy dodatkowych 5 opraw, m. in. 1 oprawę w Sołectwie Rosnowo, 2 
oprawy w Wyszewie. Gdybyśmy chcieli przedłużyć którąś z linii, to musimy w 50% 
ponieść koszty tej inwestycji. Rozmawialiśmy również na temat oświetlenia LED. 
Dyrektor stwierdził, że w naszym przypadku takie rozwiązanie się nie kalkuluje, 
ponieważ my mamy stosunkowo nowe oświetlenie – sodowe, ale bardzo 
energooszczędne. Dzisiaj różnica w zużyciu energii między oświetleniem ledowym 
i sodowym nie jest tak duża, żeby nam opłacało się to wymieniać.  

� Odzyskaliśmy 1 mieszkanie w Rosnowie będące w zasobach Wojskowej Agencji 
Mieszkaniowej. Toczyła się sprawa w sądzie. Była lokatorka zwróciła się                             
o rozłożenie na raty zaległej kwoty za mieszkanie oraz odesłała nam klucze. Jest 
kila osób chętnych na to mieszkanie, m.in. matka z dwójką dzieci, z których 1 jest 
chore na białaczkę. Dziecko to powinno mieć sterylne warunki. Ta rodzina 
zameldowana jest w Bobolicach. Powinniśmy przychylić się do prośby tej matki i 
przyznać jej mieszkanie na czas określony.  
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Na dzień dzisiejszy mamy problem z dwoma mieszkaniami WAM. Wystąpimy                    
z wnioskiem do WAM o przekazanie lub wykupienie po cenach preferencyjnych 
tych lokali. 

� Na wniosek p. A. Sokalskiego chciałbym wyjaśnić pewną kwestię. Wszystkie media 
donoszą, że Wojewoda Zachodniopomorski złożył wniosek do Prokuratury. Ja 
mam taką samą wiedzę medialną jak Państwo. Nikt z niczym do nas się nie 
zwracał. Z tego co wiem, to prokurator ma miesiąc od dnia złożenia wniosku na 
rozstrzygnięcie. Mieliśmy informację z RIO. Jedyną konsekwencją jest to, że 
byliśmy z p. skarbnik na rozmowie w Bałtyckim Banku Spółdzielczym w Darłowie. 
Przytoczyli nam artykuł 777 § 1 pkt 5 znowelizowanej ustawy prawo bankowe, 
który mówi o dodatkowym zabezpieczeniu wcześniej wziętych kredytów.                          
W momencie pobierania tych kredytów w umowie zawarty był zapis o konieczności 
poinformowania banku o zaciągnięciu obligacji. BBS był zainteresowany 
wykupieniem obligacji, ale nie sądzę, że w trybie pilnym załatwiłby nam tę sprawę. 
Jest też paragraf mówiący o tym, że niedopełnienie tej czynności mogłoby 
spowodować natychmiastową spłatę kredytów. To było jedyne zamieszanie wokół 
tej sprawy. Dochodziły do mnie pogłoski, że uzupełniamy jakieś dokumenty dla 
Prokuratury – nic takiego nie miało miejsca.  

 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: jeśli będzie taka możliwość proszę o przydzielenie 
zwolnionego mieszkania w Rosnowie rodzinie z chorym dzieckiem.  
 
Radna Grażyna Góral: czy gmina ponosiłaby koszty odnowienia tego mieszkania? 
W przerwie mogłaby się zebrać komisja mieszkaniowa w celu zaopiniowania wniosku 
o przydział mieszkania. Chodzi tu o bardzo poważną chorobę dziecka i nie ma na co 
czekać.  
 
Wójt: gmina nie ponosiłaby kosztów remontu.  
 
 
Ad.I.5. Informacja z realizacji uchwał podjętych na ostatniej sesji 
 

Roman Kłosowski – Wójt Gminy przedstawił informację z realizacji uchwał 
podjętych na ostatniej sesji.  
 

Lp. Nr uchwały, 
Data uchwały 

Uchwała w sprawie Informacja o realizacji 

1. XIV/112/2016 
26 lutego 2016 

zmian w budżecie Gminy Manowo 
na 2016 r. 

W trakcie realizacji, została przesłana do  
RIO w celu zbadania zgodności z 
prawem i została opublikowana w 
Dzienniku Urzędowym Województwa 
Zach. 

2. XIV/113/2016 
26 lutego 2016 

ustalenia wysokości ekwiwalentu 
pieniężnego dla członków 
Ochotniczej Straży Pożarnej 

Zrealizowana, została przesłana do  RIO 
w celu zbadania zgodności z prawem 

3. XIV/114/2016 
26 lutego 2016 

przystąpienia do sporządzania 
studium uwarunkowań i kierunków 
zagospodarowania przestrzennego 
Gminy Manowo 

W trakcie realizacji, została przesłana do  
Wojewody Zachodniopomorskiego w 
celu zbadania zgodności z prawem. 

4. XIV/115/2016 
26 lutego 2016 

nadania nazw ulicom w 
miejscowości Kretomino, gmina 
Manowo 

W trakcie realizacji, została przesłana do  
Wojewody Zachodniopomorskiego w 
celu zbadania zgodności z prawem. 
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Ad.I.6. Informacja z pracy komisji RG w okresie międzysesyjnym 
 

Andrzej Sokalski – Przewodniczący Komisji Rewizyjnej: dzisiaj odbyło się posiedzenie 
Komisji Rewizyjnej, na którym rozpatrzyliśmy petycję partii „Razem” oraz 
analizowaliśmy wydatki sołectw. Komisja pozytywnie rozpatrzyła petycję i poparła 
wprowadzenie do Statutu Gminy zapisu, który umożliwia inicjatywę uchwałodawczą 
pięćdziesięciu mieszkańcom gminy Manowo. W kwestii wydatkowania środków 
sołeckich – po raz drugi Komisja stwierdziła przekroczenie wydatków zaplanowanych 
w budżecie gminy – tym razem sprawa dotyczy Sołectwa Cewlino. Kwota nie jest duża, 
wynosi 119,82 zł, ale Komisja wnioskuje o pomniejszenie wydatków o tę sumę w 2016 
roku.   
 
Tomasz Padykuła – Przewodniczący Komisji Rozwoju Gospodarczego: na wspólnym 
posiedzeniu komisji odbyła się dyskusja na temat pozyskiwania nowych źródeł 
dochodu. Oczekujemy do czerwca na propozycję p. Roberta Murii oraz p. Z. Cabonia. 
Na wniosek p. Mirosława Pawlaka zwracam się z zapytaniem, czy stać nas w tym roku 
na termomodernizacje dwóch obiektów? 
 
 
Ad.I.7.  Interpelacje i zapytania 
 

Radny Janusz Sałek: jaki jest stan wody na starym Rosnowie? Czy sanepid nie ma 
uwag do jakości wody? 
 

5. XIV/116/2016 
26 lutego 2016 

wyrażenia zgody na nabycie prawa 
własności nieruchomości 

W trakcie realizacji, została przesłana do  
Wojewody Zachodniopomorskiego w 
celu zbadania zgodności z prawem 

6. XIV/117/2016 
26 lutego 2016 

wyrażenia zgody na nabycie prawa 
własności nieruchomości 

W trakcie realizacji, została przesłana do  
Wojewody Zachodniopomorskiego w 
celu zbadania zgodności z prawem  

7. XIV/118/2016 
26 lutego 2016 

sprzedaży działki W trakcie realizacji, została przesłana do  
Wojewody Zachodniopomorskiego w 
celu zbadania zgodności z prawem 

8. XIV/119/2016 
26 lutego 2016 

sprzedaży działek W trakcie realizacji, została przesłana do  
Wojewody Zachodniopomorskiego w 
celu zbadania zgodności z prawem 

9. XIV/120/2016 
26 lutego 2016 

organizacji wspólnej obsługi 
finansowej jednostek 
organizacyjnych zaliczonych do 
sektora finansów publicznych, dla 
których organem prowadzącym jest 
Gmina Manowo 

Została przesłana do  Wojewody 
Zachodniopomorskiego w celu zbadania 
zgodności z prawem. Zostało wszczęte 
postępowanie nadzorcze przez 
Wojewodę 

10. XIV/121/2016 
26 lutego 2016 

zmieniająca uchwałę w sprawie 
utworzenia i nadania regulaminu 
Straży Gminnej w Manowie 

Zostało wszczęte postępowanie 
nadzorcze przez Wojewodę 

11. XIV/122/2016 
26 lutego 2016 

rozpatrzenia skargi na Wójta 
Gminy Manowo 

Zrealizowana, została przesłana do  
Wojewody Zachodniopomorskiego w 
celu zbadania zgodności z prawem 

12. XIV/123/2016 
26 lutego 2016 

zaliczenia drogi do kategorii dróg 
gminnych 

Wszczęte postępowanie nadzorcze. 
Zostanie uchylona na dzisiejszej sesji.  

13. XIV/124/2016 
26 lutego 2016 

zatwierdzenia zmian w Planie 
Odnowy Miejscowości Bonin 

Zrealizowana, została przesłana do  
Wojewody Zachodniopomorskiego w 
celu zbadania zgodności z prawem 
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Radny Stanisław Turowski: 
� Budynek nr 39 w Boninie – na jednym z narożników budynku nie ma rury 

deszczowej pionowej. Praktycznie nie ma tam już 1/3 części ściany – woda 
wypłukała. Zwracam się z prośbą o uzupełnienie.  

 
Radny Tomasz Padykuła: 
� Drzewa na drodze do Lubiatowa. 
 
Radny Michał Bamburak: 
� Frezowanie pni w Cewlinie – kiedy to nastąpi? 
� Budowa chodnika (ok. 20 m) przy zakręcie do Cewlinie. 
� Lampy – zgłaszaliśmy już wcześniej, że koło p. Szpyrki jest zepsuta lampa. Czy 

można zamówić lampę?  
 
Radna Joanna Czerwiak: 

� Lampy – na placu koło starego pałacu nie ma żadnej lampy. 
� Państwo Surus zwracali się z prośbą, żeby postawić 1 lampę koło leśniczówki. 

 
 
 
Ad.I.8. Trybuna obywatelska 
 

Danuta Szatkiewicz – Sołtys Sołectwa Cewlino:  nie wiem skąd wynikła ta kwota 
przekroczenia wydatków. Według mnie – nie, ponieważ pod koniec grudnia zgłosiłam 
się do księgowości i pani podała mi kwotę, która pozostała do wykorzystania. Wzięłam 
na tę kwotę zaliczkę i ją wydałam. Nie wiem skąd wzięła się ta kwota. Jestem raczej 
osobą zdyscyplinowaną i staram się nie przekraczać limitów.  
 
Genowefa Pelikan – kierownik GOPS: chciałabym poinformować, że skarga złożona 
na GOPS została rozpatrzona w ramach prowadzonego postępowania 
administracyjnego i przesłana jako odwołanie od decyzji do Samorządowego Kolegium 
Odwoławczego w Koszalinie. SKO utrzymało decyzję GOPS w mocy.  
 
Robert Murii – Prezes Spółki Elektrociepłownia Rosnowo:  

� W ubiegłym tygodniu, od poniedziałku dwóch pracowników roznoszą 900 
aneksów oraz informują o zmianie operatora sieci wodno-kanalizacyjnej. 
Od 1 kwietnia przygotowujemy się do przejęcia infrastruktury wodno-
kanalizacyjnej w Manowie i w Boninie.  

� Jeśli chodzi o jakość wody na starym Rosnowie, to nie ma czym się chwalić. 
Sprawa wynikła w momencie, kiedy Sanepid dowiedział się, że operatorem 
jest Spółka, a nie gmina. Okazało się, że w tym roku pierwsze badania 
sanepidu stwierdziły zwiększoną zawartość żelaza i zmętnienia wody 
pobieranej ze starej hydroforni w Rosnowie. Trochę nas to zastanowiło, bo 
do tej pory nic tam się takiego nie działo. Wcześniej były plany 
poprowadzenia wodociągu z hydroforni górnej do starego Rosnowa i jest już 
wykonana dokumentacja projektowa. Powoli składamy wniosek do 
Starostwa o pozwolenie na budowę. W wycenie biorą udział 4 firmy. Do 
wykonania jest 610 m przewodu rurowego z możliwością zgrzewania. Do 
wykonania odcinka wzdłuż mostu musi być wykorzystana termoizolacyjna 
rura, która połączy jeden brzeg z drugim. Ta inwestycja będzie w tym roku 
wykonana.  

 
Radny Marek Twardowski: 
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� Proszę o cykliczne (raz w miesiącu) przepłukiwanie kanalizacji                                  
w Kretominie. 

 
Marzena Ziubrowska – Sołtys Kretomina:  

� Działkę w Kretominie nr 91/1, której jestem współwłaścicielką oraz działkę nr 
92/2, której właścicielem jest gmina dzieli rów odprowadzający deszczówkę                   
z całej wsi. Mieszkańcy Kretomina wnioskują o przeczyszczenie tego rowu, 
ponieważ cała woda zbiera się na posesji p. Sobolewskich.  

� Pan Wójt nie wymienił wszystkich ulic - pozostały jeszcze do zrobienia drogi: 
Porzeczkowa, Truskawkowa, Malinowa, Boczna, część Kościelnej.  

 
Roman Kłosowski – Wójt Gminy Manowo: żeby wszystkie nasze drogi gminne 
naprawić potrzebujemy 2.000.000 zł. Musimy naprawiać je sukcesywnie. Nie mogę 
dzisiaj Pani obiecać, że wszystkie drogi zrobimy jednocześnie. Mamy to na uwadze, 
ale robimy te, które wymagają pilnej naprawy. Odcinka drogi Kościelnej nie 
staraliśmy się robić, bo chcemy dokończyć tę część nawierzchnią asfaltową. 
Poprawimy, żeby nie było dziur, ale z nawierzchnią jeszcze poczekamy.  
 
Radna Sylwia Krępeć:  

� Do strażników gminnych: w Wyszewie od pewnego czasu po godz. 2000 
mieszkańcy palą ogniska (plastiki, wersalki). Jest straszny fetor. Co należy                   
w tej sytuacji zrobić?  

 
Tomasz Mingoć – strażnik Straży Gminnej w Manowie: takie same kompetencje                     
w tym zakresie ma straż gminna oraz policja. Będziemy starali się tak organizować 
swoją pracę, żeby być użytecznym dla gminy. Każde takie zgłoszenia będą dla nas 
pomocne w planowaniu służb i postaramy się również w tych godzinach być w miarę 
dyspozycyjnymi. Jeśli sprawa wymaga natychmiastowej reakcji można się zwrócić co 
Komisariatu Policji II w Koszalinie.  
 
Radny Michał Bamburak:  

� Do p. Przewodniczącego Komisji Rewizyjnej: p. Sołtys mówi, że to nie było 
celowe przekroczenie. Są większe problemy na terenie gminy, niż te 119 zł. 

 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: proponuję wyjaśnić sytuację z p. skarbnik i 
przedstawić ją Radzie (przyczyna przekroczenia wydatków).  
 
Roman Kłosowski – Wójt Gminy Manowo: to od Państwa Sołtysów zależy jak faktury 
są opisane. Jeśli opis jest nieprecyzyjny, to księgowa może ten wydatek zaksięgować 
w innym paragrafie i stąd się biorą nieporozumienia. Tu nie chodzi o 119 zł, ale                       
o zasadę.  
 
Radny Andrzej Sokalski: tak jak powiedział Wójt – chodzi o zasadę. Musimy tego 
pilnować, ponieważ mamy 8 sołectw i jeśli każde przekroczy o 200 zł, to już mamy 
1600 zł. Jeśli to nie jest wina p. Sołtys, to należy sprawdzić i z p. skarbnik wyjaśnić.  
 
Tadeusz Mikulski – Sołtys Wyszeborza:  

� 11 marca organizowaliśmy w Sołectwie Dzień Kobiet. 
� 19 marca odbył się już kolejny konkurs na „Świąteczną potrawę z jajem”. 

Dziękuję wszystkim uczestnikom, dziękuję p. dyrektor GOK – Marii Staciwie 
za przygotowanie całej oprawy naszego konkursu oraz paniom biorącym udział 
w jury: p. Grażynie Góral, p. Bogusi Wasilewskiej i p. Ewie Trojanowskiej. 
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Radny Stanisław Turowski: czy doszło już do spotkania prezesów p. Roberta Murii i 
prezesa Spółdzielni w Boninie? 
 
p. Robert Murii – prezes Spółki Elektrociepłownia Rosnowo: jeszcze nie, spotkanie 
będzie w przyszłym tygodniu. 
 
Sławomir Jamka – Przewodniczący Rady Osiedla: 

� 13 marca odbył się w Rosnowie koncert z okazji Dnia Kobiet. Było ponad 100 
pań. Wystąpiły lokalne gwiazdy z Cewlina, z Rosnowa i z Koszalina.  
 

 
Danuta Szatkiewicz – Sołtys Cewlina: w ostatnią sobotę w Cewlinie odbyło się 
spotkanie pań twórczych, czyli pań z pasją, które zajmują się rękodziełem. Wystąpił 
chór z Koszalina, zespół tańca towarzyskiego oraz zespół tańca nowoczesnego                           
z Rosnowa. Radny zafundował nam tort, a panie upiekły ciasta. 
 
 
 
I przerwa – 1200 - 1220  
 
 
 
Ad.II.1. Bezpieczeństwo i porządek publiczny oraz zabezpieczenie 
przeciwpożarowe gminy 
Jan Prus – Przewodniczący Rady udzielił głosu p. Henrykowi Fabianowi – 
Komendantowi Komisariatu Policji II w Koszalinie. 
 
Henryk Fabian – Komendant Komisariatu Policji II w Koszalinie przedstawił 
informację na temat stanu bezpieczeństwa i zaapelował o propagowanie używania 
elementów odblaskowych na odzieży wierzchniej przez pieszych. Dziękuję Straży 
Gminnej, pedagogom szkolnym, pracownikom GOPS, Radzie Gminy oraz Wójtowi 
Gminy za życzliwość i pomoc dzielnicowym w realizowaniu zadań na terenie gminy. 
 
Wanda Węgrzyńska – Sołtys Manowa: w Manowie jest bardzo potrzebny radar, 
ponieważ kierowcy jeżdżą z bardzo dużą prędkością.  
 
Radna Grażyna Góral: popieram wniosek p. Sołtys. Na poprzednich sesjach 
wnosiłam o częstsze patrole policji w Manowie. W ubiegłym tygodniu taki patrol był 
w uliczce naprzeciw Nadleśnictwa. Kierowcy jeździli spokojnie dopóki był patrol. 
Kierowcy wyprzedzają nie tylko samochody, ale również omijają wysepkę.  
 
Henryk Fabian – Komendant Komisariatu Policji II w Koszalinie: przekażę te uwagi 
do Wydziału Ruchu Drogowego. W tej chwili WRD przeprowadza bardzo dużo 
kontroli. Wydział jest zasilony dodatkowymi policjantami. Wykonują o 70% więcej 
kontroli.  
 
Michał Martyniuk – Naczelnik OSP Wyszewo: czy ma Pan informację na temat ilości 
zdarzeń w miejscach, gdzie były fotoradary i zostały zlikwidowane? Czy są jakieś 
istotne różnice w stosunku do poprzednich lat? 
 
Henryk Fabian – Komendant Komisariatu Policji II w Koszalinie: większą wiedzę na 
ten temat może mieć naczelnik Wydziału Ruchu Drogowego. Jest to bardzko krótki 
okres czasu i nie odnotowaliśmy radykalnego wzrostu zdarzeń drogowych. 
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Jarosław Perczyński – Komendant Straży Gminnej w Manowie: Straż gminna 
utraciła kompetencje w zakresie kontroli ruchu drogowego. Dzisiaj Straż Gminna 
działa w 2-osobowym składzie. Rok 2015 był bardzo trudny dla Straży Gminnej. 
Pracowaliśmy w okrojonym składzie, ponieważ komendant przestał pracować od 
marca 2015 r. i wszystkie obowiązki spadły na nas. Kolejnym nieprzyjemnym 
okresem był czas zmiany ustawy o używaniu fotoradarów przez Parlament. Zmiana 
ta zabrała uprawnienia kontroli za pomocą urządzeń fotorejestrujących strażom 
gminnym. Przeszliśmy również reorganizację.  
Następnie Komendant Straż y Gminnej przedstawił sprawozdanie z działalności za 
2015 rok. Sprawozdanie stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
 
Tomasz Mingoć – strażnik Straży Gminnej w Manowie: my jesteśmy po to, aby 
pomagać, a nie szkodzić. Trudno nakreślać plany dotyczące ilości mandatów i kwoty 
z mandatów karnych. Naszym zadaniem jest służyć i pomagać oraz być użytecznym 
dla gminy i mieszkańców. To jest podstawowy cel naszej dalszej działalności.  
 
Roman Kłosowski – Wójt Gminy Manowo: najpierw ma być rozmowa i profilaktyka. 
Jeśli to nie pomaga, to w ostateczności należy karać.  
 
Bryg. Mgr inż. Andrzej Kapustyński – zastępca Komendanta Miejskiego PSP w 
Koszalinie: w imieniu Komendanta dziękuję za zaproszenie, który dzisiaj jest na 
sesji w Koszalinie. Ochrona przeciwpożarowa jest również zadaniem samorządu i 
należy do zadań własnych gminy. W tym zakresie jesteście Państwo zobowiązani 
ponosić koszty utrzymania OSP, przygotowania do działań i prowadzenia działań 
ratowniczo-gaśniczych. Zadaniem własnym gminy jest również przeciwdziałanie 
występowaniu zagrożeniom pożarowym na terenie gminy. W tym zakresie musimy 
współpracować, gdyż Państwa działania zazębiają się z naszymi działaniami 
edukacyjnymi, kontrolnymi oraz innymi np. ćwiczenia i edukacja. Ochrona 
przeciwpożarowa jest zadaniem samorządu oraz jednostek powiatowych. 
W ubiegłym roku mieliśmy na terenie gminy Manowo 33 pożary i 47 miejscowych 
zagrożeń.  W PSP całą dobę dyżuruje co najmniej 20 strażaków zawodowych, 
spośród 125 zatrudnionych w Komendzie Miejskiej w Koszalinie. Oprócz tego na 
terenie powiatu znajduje się 28 jednostek OSP, w tym jednostka OSP Wyszewo. Te 
jednostki skupiają ok. 700 członków – strażaków ochotników. Dla powodzenia 
działań ratowniczo-gaśniczych nie ma znaczenia czy zdarzenie obsługuje strażak 
ochotnik, czy strażak zawodowy, ponieważ system wyszkolenia dla OSP jest 
jednolity w całym kraju i pozwala wykonywać wszelkie działania ratownicze 
członkom OSP, którzy posiadają odpowiednie przeszkolenie, badania lekarskie i 
ubezpieczenie. Stąd jest bardzo duża rola i pomoc ochotniczych straży pożarnych               
w działaniach Państwowej Straży Pożarnej. Powiat liczy ok. 163.000 mieszkańców,  
z czego gmina Manowo ok. 6800 mieszkańców. Ze względu na to, że odległości 
pomiędzy miejscami lokalizacji naszych jednostek i państwa największymi 
skupiskami ludności są tak duże, że przekraczają możliwość dojazdu w czasie 
spodziewanym 15 minut (do Rosnowa ok. 20 km; ok. 13 do Świeszyna; ok. 7 do 
Wyszewa) lokalizacja OSP w Wyszewie ma kluczowe znaczenie dla zabezpieczenia 
bezpieczeństwa pożarowego. Jeśli chodzi o czas od momentu zaalarmowania do 
momentu przyjazdu na miejsce zdarzenia – nie powinien przekroczyć 15 minut dla 
85% zdarzeń. W tym roku kryterium to wynosi 87%.  
Na terenie Państwa gminy w 2014 roku tylko 67% zdarzeń było obsłużonych                    
w czasie spodziewanym poniżej 15 minut,  a w 2015 roku było już 81%. 
Najprawdopodobniej wynika to stąd, że większa ilość ochotników strażaków może 
brać udział w działaniach ratowniczo-gaśniczych; skończyły się remonty na 
drogach, które usprawniły komunikację, być może poprawiło się alarmowanie. 
Zdarzeń mieliśmy więcej niż w roku poprzednim. Znacznie więcej wyjazdów 
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odnotowała jednostka OSP Wyszewo. Na przestrzeni lat był to dla niej rok 
rekordowy. Porównanie wyjazdów jednostki OSP Wyszewo w latach 2009-2015: 
 

2009 rok 2010 rok 2011 rok 2012 rok 2013 rok 2014 rok 2015 rok 
6 7 13 10 12 14 34 

Zdarzenia na terenie gminy w 2015 roku: 
� 33 pożary – 8 w Rosnowie, 6 w Wyszewie, 5 w Boninie, 3 w Grzybnicy, 2               

w Wyszeborzu. 1 duży pożar w Cewlinie (1 ofiara śmiertelna); 2 średnie 
pożary w Grzybnicy w obiektach po byłym PGR; 29 małych pożarów. Były to 
4 pożary kominowe, 4 pozostawione garnki na gazie, 5 pożarów traw, 3 
pożary w lasach, 5 śmietników, stodoła, kombajn, 3 samochody, 2 
zabudowania gospodarcze, 2 budynki mieszkalne. 

� 46 zdarzeń (wypadki i inne miejscowe zagrożenia): 18 wypadków drogowych 
(2  śmiertelne), 1 utonięcie, 2 przypadki występowania tlenku węgla                     
w budynkach mieszkalnych, 9 plam pokolizyjnych na drodze, 2 przypadki 
poszukiwań osób zaginionych, otwieraliśmy mieszkania z udziałem policji, 
usuwaliśmy gniazda owadów, 7 razy uczestniczyliśmy przy usuwaniu 
skutków wichur. 

PSP działa również w zakresie kontroli przeciwpożarowej, które miały miejsce                  
w lasach, na terenie obiektu drzewnego i w obiektach przemysłowych oddawanych 
do użytku w ubiegłym roku. Oprócz tego prowadzimy działania edukacyjne dla 
dzieci, prowadzimy akcję ”Stop wypalaniu traw” oraz akcję „Nie dla czadu”. 
W bieżącym roku odbywają się zebrania sprawozdawczo-wyborcze w ochotniczych 
strażach pożarnych. Takie zebranie odbyło się w OSP w Wyszewie. Na kadencję 5-
letnią został wybrany nowy Zarząd oraz delegaci i przedstawiciele do władz 
powiatowych. Władze powiatowe zostaną wybrane we wrześniu.  
 
Michał Martyniuk – Naczelnik OSP Wyszewo: w imieniu OSP Wyszewo pragnę tylko 
dołączyć się do słów brygadiera. W ubiegłym roku mieliśmy tylko 5 zdarzeń 
związanych z wypalaniem traw. W ubiegłych latach nasze wyjazdy w znacznym 
stopniu związane były z wypalaniem traw. Mam nadzieję, że akcje mające na celu 
zapobieganie wypalaniu traw przynoszą pozytywne skutki. OSP Wyszewo 
interweniowała w 2015 roku 16 razy. Znacznie wzrósł poziom wyszkolenia naszych 
druhów. W ub. roku 16 druhów ukończyło kurs z zakresu kwalifikowanej pierwszej 
pomocy, 6 druhów ukończyło szkolenie podstawowe (+ 2 druhów, którzy dołączyli 
do nas ze szkoleniem podstawowym), 5 ukończyło szkolenie z zakresu ratownictwa 
technicznego, mamy też 3 nowych dowódców z Wyszewa. W 50% zdarzeń na terenie 
gminy brała udział OSP Wyszewo. OSP jest instytucją, którą warto wpierać i 
pomagać. Za dotychczasową współpracę pragnę podziękować i życzę nam wszystkim 
dalszej owocnej współpracy. 
 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: dziękuje Panom za przybycie oraz życzę zdrowych 
i wesołych świąt, a w szczególności spokojnych.  
 
 
 
Ad.II.2. Podjęcie uchwały w sprawie: 

a) zmian w budżecie Gminy Manowo na 2016 r., 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 17 marca 2016 roku. Czy do tego 
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania. 
 

Uchwała otrzymała Nr XV/125/2016, podjęta została jednogłośnie.  
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Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 
 

b) zmiany wieloletniej prognozy finansowej Gminy Manowo na lata 2016 – 
2028, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 17 marca 2016 roku. Czy do tego 
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania. 
 

Uchwała otrzymała Nr XV/126/2016, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 
 

c) wyodrębnienia funduszu sołeckiego w budżecie Gminy Manowo na 2017 
rok, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 17 marca 2016 roku. Czy do tego 
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania. 
 

Uchwała otrzymała Nr XV/127/2016, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 
 

d) przyjęcia programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz 
zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Gminy Manowo w 2016 
roku, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 17 marca 2016 roku. Czy do tego 
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania. 
 

Uchwała otrzymała Nr XV/128/2016, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 
 

e) przyjęcia sprawozdania Wójta Gminy Manowo z wykonania zadań 
Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych w 2015 roku, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 17 marca 2016 roku. Czy do tego 
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania. 
 

Uchwała otrzymała Nr XV/129/2016, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 
 

f) przyjęcia sprawozdania Wójta Gminy Manowo z wykonania zadań 
„Gminnego Programu Przeciwdziałania Narkomanii na lata 2015-2018” 
w 2015 roku, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 17 marca 2016 roku. Czy do tego 
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania. 
 

Uchwała otrzymała Nr XV/130/2016, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 
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g) udzielenia zgody na nabycie w drodze komunalizacji na rzecz Gminy 
Manowo nieruchomości stanowiących własność Skarbu Państwa 
położonych w obrębie ewidencyjnym Wyszewo, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 17 marca 2016 roku. Czy do tego 
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania. 
 

Uchwała otrzymała Nr XV/131/2016, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 
 

h) zaliczenia drogi do kategorii dróg gminnych 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 17 marca 2016 roku. Czy do tego 
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania. 
 

Uchwała otrzymała Nr XV/132/2016, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 

 
 
Ad.II.3. Wolne wnioski i informacje 
 

Jan Prus – Przewodniczący Rady:  
� Oświadczenia majątkowe – przypominam o obowiązku złożenia oświadczeń za 

2015 rok do końca kwietnia. 
� Apel Nadleśnictwa Manowo w sprawie wypalania traw – Przewodniczący 

Rady odczytał treść pisma. 
 
Roman Kłosowski – Wójt Gminy Manowo: proponuję, aby na najbliższą sesję zaprosić 
nową Panią Nadleśniczy Ewę Adamską w celu powitania oraz byłego Nadleśniczego 
p. Adama Dropa w celu pożegnania. 
 
Radny Mirosław Pawlak:  dzisiaj mam kolejny dyżur radnego (w Klubie w Rosnowie 
o godz. 17.00), na którym będzie radca prawny. Gdyby ktoś z mieszkańców miał 
problem i chciałby skorzystać z bezpłatnej porady, to zapraszam. Zapraszam 
również radnych, którzy chcieliby się spotkać z p. Adamem Ostaszewskim – radnym 
Sejmiku Województwa. 
 
Roman Kłosowski – Wójt Gminy Manowo: od dłuższego czasu w czwartki od godz. 
8.00 do 12.00 przyjmuje w Urzędzie Gminy radca prawny, który udziela bezpłatnych 
porad dla mieszkańców. Proszę przekazywać tę informację mieszkańcom. 
 
 
Ad.II.4. Odpowiedzi na interpelacje 
 

Roman Kłosowski – Wójt Gminy udzielił odpowiedzi na interpelacje zgłoszone przez: 
- J. Sałka: 

� Woda –  odpowiedzi udzielił p. Robert Murii podczas sesji. Dopowiem, że               
w trybie alarmowym, my jako samorząd będziemy musieli dołożyć pewną 
kwotę. Domówiłem się z p. R. Murii, że kupimy materiał, natomiast 
robocizna będzie po stronie Spółki. My przekazując Spółce gospodarkę 
wodno-ściekową musimy pamiętać, że nadal jest to zadanie własne gminy. 
Stopniowo będziemy przekazywali inwestycje na rzecz Spółki.  

- S. Turowskiego: 
� Budynek nr 39 –  po świętach obejrzymy, co tam się dzieje. 



13 
 

- T. Padykuły: 
� Drzewa –  dyrektor zaprosił mnie na spotkanie w tej sprawie. Dowiem się  

w czym tkwi problem, ponieważ sprawa wycinki się skomplikowała.  
- M. Bamburaka: 

� Wycięcie pni – mam to cały czas na uwadze. Jedyną firmą, która może to 
wykonać to jest PZD. Na razie usuwają pnie z terenów będących w ich 
zarządzie. Moglibyśmy zakupić taki sprzęt, bo usługi w tym zakresie w 
najbliższej odległości prowadzi firma z Goleniowa. Na terenie naszej gminy 
potrzeby w tym zakresie są dosyć duże (Cewlino, Wyszewo).  

� Chodnik w Cewlinie – to jest krótki odcinek. Firma wykonałaby tę pracę                
w ciągu 2-3 dni, ale wiąże się to z wysokimi kosztami. 

� Lampa w Kopanicy – odnotowałem tę lampę. 
- J. Czerwiak: 

� Lampa koło p. Surus – to wymaga oddzielnej inwestycji. My niedługo tę 
drogę przekażemy Nadleśnictwu Boblice.  

� Lampa koło pałacu -  postaramy się szybko załatwić. 
- M. Twardowskiego: 

� Płukanie  – to jest w zakresie prezesa R. Murii. Wiemy, że te płukania 
przynoszą pozytywne efekty i należy je kontynuować.  

- M. Ziubrowskiej: 
� Rów melioracyjny – porozmawiamy na ten temat. 

 
 
 
Ad.II.5. Zakończenie 
Z uwagi na wyczerpany porządek obrad Przewodniczący Rady Gminy zamknął 
Obrady XV Sesji Rady Gminy Manowo. 
 
 
Protokołowała: 
Anna Drabik 

 
 


